
Стенограма 

обговорення ОП зі здобувачами вищої освіти та представниками органів студентського 

самоврядування 

22 березня 2023 р. 

 
 

ПОРЯДОК ДЕННИЙ: 

Обговорення змісту ОП «Соціальне забезпечення» із студентами 1-3 курсів спеціальності 

«Соціальне забезпечення» кафедри філософії та культурології філологічного факультету 

Чернівецького національного університету імені Юрія Федьковича  

 

ПРИСУТНІ: викладачі кафедри Яремчук С. С., Шестакова К. Ю., Медіна Т. В., Гнатчук О. С., 

Голова Студентського парламенту ЧНУ А. Капаци, голова профспілкової організації 

філологічного факультету Т. Бока, студенти В. Черкавська, О. Шелеп, А. Хотячук, В. Лиса,         

С. Василів, Т. Дячук, А. Гордейчук, М. Завитик, А. Шимановська, В. Бутрик, С. Данелюк, Н. 

Тарасенко, А. Паскал, Д. Лисенко, А. Баран, А. Олентирь та інші. 

 
Андрій Капаци: Я брав участь в багатьох акредитаціях, близько 100 в ЧНУ. Я є експерт Нацагентства від 
педагогіки. Чи ви враховували в програмі рішення Нацагентства про посилення гуманітарної складової. 
Більшість експертів на це звертають увагу. 
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Яремчук С.С. У нас є чотири обов’язкові дисципліни. Дехто навіть не хоче (за опитуванням випускників) 
слухати їх, але це обов’язкова складова. Чи є можуть бути інші опції? 
Андрій Капаци: Фахових комп. 15, а загальних 16, було би добре, якби цю кількість поміняти місцями, 
щоб переважали фахові. 
Яремчук С.С. Ми спирались на компетентності зі стандарту. Якщо стейкхолдери запропонують щось 
конкретне, ми зробимо. 
Андірй Капаци: Мжна запропонувати фахові компетентності з урахуванням регіонального  чинника. 
Варто було би ввести здобувача ОП до складу групи. 
Тетяна Бока: Чи злучають студентів до змін в ОП, це запитує Нацагентство. І чи дослуховуються потім 
розробники ОП до порад. Тобто потрібна реакція. 
Андрій Капаци: У більшості випадків роблять зустрічі з тими, хто навчається на ОП. У розширеному 
форматі в ЧНУ такі зустрічі проводяться рідко. 
Медіна Т.В.: В анкеті Викладач очима студентів було спеціальне питання «Чи робили ви якісь пропозиції 
до покращення ОП» та «Чи відреагували на ваші пропозиції». 
Андрій Капаци: Це справді родзинка вашої кафедри. Ми на кожній акредитації згадуємо його. В інших 
вузах розділяють. Чи плануєте ви проводити опитування науково-педагогічних працівників та 
роботодавців? 
Медіна Т.В.: Так, обов’язково будуть такі зустрічі. 
Яремчук С.С.: Ми готуємось до зустрічей у своєму форматі. Заздалегідь розіслали викладачам Таблицю 
2 і робимо моніторинг відповідно до ліцензійних вимог. Ми аналізуємо силабуси, тематичні плани. 
Тобто, спочатку моніторинг діяльності, а потім зустріч проводимо. Деяких викладачів ми будемо 
міняти, декого попросимо внести зміни в плани. Також розробили меморандум про співпрацю, щоб 
угода між ЧНУ та роботодавцем охоплювала не тільки практику. Ось зараз ми в процесі підписання 
меморандумів, а потім зустрічі. 
Анастасія Савчук: Зауважень немає. 
 
Яремчук С.С.: Щодо опитування викладач очима студентів, чи може Т.В.Медіна озвучити зауваження 
від студентів? 

Медіна Т.В.: Все супер, окрім програми викладання іноземної мови, потрібне більше спрямування на 

професійну діяльність 

Дослухатися до думки студентів, щоб знати на що потрібно звертати увагу 

Більше практики для студентів щоб вони могли набути досвід роботи та в майбутньому 

працевлаштуватися. 

Більше практики та семінарських занять 

Додати більш сучасну інформації: тайм-менеджмент; фінанси; психологія тощо 

Все добре 

Заходи задля яскравішого студентського життя 

Багато практики 

Співпраця з міжнародними організаціями 

На даний момент , нічого міняти як на мою думку не потрібно 

 
Яремчук С.С.: Питання іноземної мови. Новий Міносвіти звернув на це увагу. Ми можемо додати вам 
іноземну мову в 4 семестр, або додати кількість годин. Або запровадити викладання окремих тем,. 
курсів, модулів англійською мовою. Чи ви зможете сприймати предмет англійською мовою, 
відповідати англійською мовою? 
Валерія Черкавська: Мені здається, що поставити усіх в однакові умови буде важко, наприклад, мені 
було би важко, я не змогла б відповідати. Має бути вибір студентам. І має бути тематика за 
спеціальністю. Воно так і мало бути, але ми були разом з культурологами і філософами, тому уваги 
соціальному забезпеченню приділяли небагато. Можливо, варто зробити англійську мову як вибіркову, 
наприклад, на 4 курсі, щоб підготуватись до вступу в магістратуру. 
Олександр Шелеп: Варто змінити викладачку. Наприклад, у нас на семестр була лише одна тема по 
соціальних питаннях. Вчити 200 слів про лікарню раз на тиждень – це дещо дивно і забагато. 
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Валерія Черкавська: Я також про це говорила, навіщо здавати на екзамені з іноземної мови 
філософські тексти. Ми були на 1 курсі в 2019 році, а тепер про це говорять студенти в 2023 році, а 
ситуація не змінилась. 
Анна Хотячук: Я за те, щоб робити лише вибірковою дисципліною. Ми вивчали англійську мову лише 
в своїй групі, але навантаження було дуже велике. Нас запитали, який у вас рівень, що ми очікуємо. Але 
ми не можемо розказати про Міністерство соціальної політики…На 4 курсі, якщо багато англійської, тоді 
потрібно зменшити кількість інших предметів. 
Олександр Шелеп: Я думаю, що розподіл по рівнях – це дуже актуально. У групах дуже різний рівень 
англійської. В нашій групі був рівень дуже низький і значно вищий. Це призводило до емоційного 
вигорання, студенти почувались себе нікчемно. 
Анна Хотячук: І постає тоді питання, як оцінити студента, якщо в групі такі різні рівні. 
Яремчук С.С.: Отже, вистачить на 3 курси, можливо робити як вибірковий предмет. 
Валерія Черкавська: У нас була ділова українська мова на 1 курсі. Але правопис змінився, багато що 
змінилось. Було би непогано повторити цей курс. 
Яремчук С.С.: В ЧНУ є вибіркові дисципліни, там є українська мова. 
Валерія Черкавська: За ті роки, що я обирала вибіркові дисципліни, я ні разу не попадала на цю 
дисципліну, оскільки не набиралась група. 
Віталіна Лиса: Я також не потрапила на вибіркову дисципліну. 
Яремчук С.С.: Щодо економічного блоку. Вперше ви зустрічаєтесь з курсом Економічні основи соц.заб. 
Потім в наступних роках дисципліни. Прозвучала пропозиція, що варто запровадити для початку 
загальний курс «Економічна грамотність з економіки». Щоб він вам допоміг зайти в курс «Економічні 
основи соціального забезпечення». Чи можна давати не економічні основи, а предмет фінансування 
домогосподарств, як робити сімейний бюджет, доходи і витрати вдома. Чи варто збільшувати 
економічні дисципліни, а як що так,  то коли й як? На старших курсах? 
Олександр Шелеп: Я думаю, це дуже гарна пропозиція. І цих два предмети варто зробити на першому 
курсі як вибіркові. 
Яремчук С.С.: У нас тільки обов’язкові на 1 курсі. 
Олександр Шелеп: Я думаю, потрібно, бо важко сприймати економічні предмети. 
Анна Хотячук: У нас був предмет «Економічна політика». У нас тоді економічного було з головою, так 
само в фінансових основах. А зараз в «Аудиті» цього дуже багато і я б не сказала, що там необхідні 
знання, щоб добре розумітись на соціальному забезпеченні. Тобто, основ економіки достатньо. 
Яремчук С.С.: Нинішній перший курс немає такої економічної дисципліни. 
Валерія Черкавська: У нас нічого не було з економіки на 1 курсі не було. Але цього й так нам було 
достатньо. Я не пам’ятаю Антохова взагалі. 
Марія Шкрибітько: У нас почався курс з економіки, немає відчуття, що ми нічого не знаємо. 
Валерія Черкавська: У нас на 2 курсі був маркетинг і нічого нового ми не почули, я не думаю, що нам 
він був потрібний. 
Яремчук С.С.: Власне маркетинг ми плануємо вивести. Це при тому, що там великі набори студентів. 
Ми вважали, що на ринку праці цей предмет вам пригодиться, але виявилось, що з цим предметом є 
певні труднощі. 
Віталіна Лиса: Я думаю, що було б добре, якби був добрий загальний ознайомлювальний предмет з 
економіки, щоб потім було легше. 
Валерія Черкавська: Здається, всього вистачало, коли втягуєшся, все добре. 
Яремчук С.С.: Ви казали, що не потрапили на вибіркові курси. Які це курси були, якщо не секрет. 
Черкавська Валерія: Я обирала сімейне право. Хоча тоді з нашої групи 3 чоловік вибрали його. 
Віталіна Лиса: Я обирала економічну дисципліну і медицину порятунку і не потрапила на неї. 
Валерія Черкавська: Я б забрала релігієзнавство як обов’язкову дисципліну.  
Валерія Черкавська: Потрібно більше практики, ходити в якісь центри, виконати якесь завдання, щоб 
наприклад піти кудись і підготувати завдання. 
Яремчук С.С.: У нас є кілька практик. Що ви маєте на увазі?  
Валерія Черкавська: Коли студенти приходять на навчання, вони мабуть розуміють, що практика – це 
обов’язкова частина навчання. Треба збільшити кількість практичних занять. 
Валерія Черкавська: У мене питання про магістратуру соціального забезпечення.  


